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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 13. října 2021 

v Planetáriu Praha  

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Miloš Podařil, Vladislav Slezák (od bodu 5), Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. 

Revizoři: Martin Černický, Jan Kožuško, Eva Marková. Hosté: Petr Bartoš (body 1 a 2) Martina Pavelková (bod 

1) 

 

1. Cena Sluneční sekce 

Martina Pavelková informovala o záměru Sluneční sekce zřídit Cenu Ladislava Schmieda. Tu by získávali 

pozorovatelé, kteří zakreslují sluneční fotosféru. Smyslem ceny je motivovat astronomy k dlouhodobé 

systematické práci, která má stále vědeckou hodnotu. Cena by byla odstupňována po 6 stupních podle 

dosaženého počtu zákresů. Petr Bartoš doplnil, že by se na organizaci i nákladech podílela Hvězdárna Fr. Pešty 

v Sezimově Ústí. Sekce žádá VV o mimořádnou dotaci na výrobu plaket. VV ji schválil ve výši 20 000 Kč. 

Způsob úhrady dořeší Honzík a Dřevěný. 

 

2. Hodokvas 

Petr Bartoš informoval o připravované akci inspirované setkáním, které se konalo 6. 12. 1947. Společná večeře 

členů ČAS bude mít bohatý program: mozaiku krátkých příspěvků z historie, promítání fotografií a hudební 

vystoupení. Bude se konat 6. 11. 2021 od 13 do 22 hod v Kulturním domě U Boudů v Praze – Kolovratech. 

Účastnický poplatek je 290, Kč. Přihlásit se lze na https://www.cas100geo.cz/p/slavnostni-vecere-ceske-

astronomicke-spolecnosti (těsně před zveřejněním zápisu byla akce odložena na jaro kvůli sílící epidemii covid-

19) 

 

3. Sjezd ČAS 

18. září se v Planetáriu Praha uskutečnil 21. řádný sjezd ČAS. Delegáti přijali 7 usnesení a 1 rezoluci, týkající se 

ochrany noční tmavé oblohy před přemírou jasných družic. Sjezd zvolil nový VV ČAS ve složení Soňa 

Ehlerová, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta Lamberská, Miloš Podařil, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, 

Lenka Soumarová a Pavel Suchan. Předsedou společnosti a statutárním orgánem byl zvolen Petr Heinzel. 

Hospodářem Radek Dřevěný. Členy Revizní komise byli zvoleni Martin Černický, Jan Kožuško a Eva Marková. 

Čestnými členy byli zvoleni Zdeněk Bardon, Martin Šolc a Josef Zahrádka. Podrobné informace o sjezdu jsou 

k dispozici v zápisu ze sjezdu. Sjezd také přijal několik změn ve stanovách ČAS, především z důvodu práce 

s mládeží. Na sjezdu bylo slavnostně podepsáno předsedy Petrem Heinzelem a Rudolfem Gálisem memorandum 

o spolupráci mezi Českou astronomickou společností a Slovenskou astronomickou společností.  

 

4. Agenda VV ČAS 

Vzhledem k tomu, že po sjezdu došlo k personální obměně ve VV, rozdělili si členové VV své povinnosti a 

úkoly (viz příloha zápisu). Místopředsedou ČAS byl zvolen Pavel Suchan, tajemníkem byl jmenován Petr 

Sobotka (oba jednomyslně). Suchan navrhl zvýšit tajemníkovi roční odměnu, protože nebyla valorizována 12 let 

– do rozpočtu zahrne Dřevěný. VV souhlasil, aby byl Kožuško přidán Heinzelem jako osoba, která má právo 

přijímat a odesílat poštu pomocí datové schránky ČAS, z důvodu časté komunikace v souvislosti 

s Astronomickou olympiádou. 

 

5. Ceny ČAS 

Cena Littera Astronomica 2021 bude předána na 31. Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě 15. 10. O 

den později bude předána Littera Astronomica 2020, protože předání loni zabránila epidemická situace. VV řešil 

organizační zajištění účasti ČAS na veletrhu, které probíhá opět spolu s Jihlavskou astronomickou společností a 

nakladatelstvím AGA (Aldebaran Group of Astrophysics) a platformou Planetum. Za VV organizačně řeší 

Podařil, Suchan a Sobotka. Kopalova přednáška 2021 bude pronesena 13. 11. na Konferenci o výzkumu 

proměnných hvězd (akce SPHE) v Planetáriu Praha. Kopalova přednáška 2020 bude pronesena na Dni 

s Pražskou pobočkou, termín bude upřesněn. Nušlova cena 2021 bude předána v Planetáriu Praha 6. 12. společně 

s cenou loňskou. VV diskutoval návrhy Podařila na změnu statutů cen Littera Astronomica a Kvízovy ceny. 

Podařil na příští schůzi předloží k projednání upravená znění. 
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6. 100 let ČR v IAU 

V roce 2022 uplyne 100 let od přijetí Československa do Mezinárodní astronomické unie. Náš stát se stal členem 

na 1. valném shromáždění v roce 1922 v Římě. ČAS věnuje tomuto výročí ve spolupráci s ČNKA část setkání 

složek ČAS na jaře 2022 v Ostravě. V přípravném výboru budou za ČAS Ehlerová a Heinzel. Heinzel pozve 

slovenské astronomy v rámci spolupráce se SAS. Výročí bude také motivem členské průkazky ČAS pro rok 

2022.  

 

7. Výše členských příspěvků na rok 2022 

VV rozhodl, že pro rok 2022 zůstává výše minimálních individuálních členských příspěvků do ČAS stejná, jako 

v předchozím roce, tj. výdělečně činní 500 Kč, nevýdělečně činní 400 Kč, členové ze Slovenska mohou platit 

v Eurech: 18, resp. 14 Eur, ostatní zahraniční členové 700 Kč, tedy 25 Eur. VV připomíná, že vybrané příspěvky 

na rok 2022 od svých členů, mají složky odeslat na centrální účet ČAS nejpozději k 15. 11. 2021.  

 

8. Hospodaření ČAS a dotace RVS 

ČAS hospodaří v roce 2021 s mírným přebytkem. Kvůli vysoké míře inflace lze očekávat zvyšování výdajů pro 

rok 2022. ČAS zažádala u RVS o navýšení obvykle poskytované dotace. Dřevěný informoval, že kolektivní člen 

Hvězdárna a planetárium České Budějovice s pobočkou na Kleti dlouhodobě neplatí kolektivní čl. příspěvek. 

Lamberská informovala o potřebě APO zřídit dvě platební karty (zřídí Heinzel). Heinzel také zařídí Lamberské 

přístup na centrální účet ČAS. Heinzel odebere oprávnění k účtu zrušené Sekce pro děti a mládež a zneplatní 

platební karty.  

 

9. Dotace složkám ČAS 

Honzík informoval o žádostech o dotaci, které zaslaly složky ČAS. Dle zkušenosti z minulých let u některých 

složek neodpovídá žádost a výsledná skutečná činnost. Některé složky žádají o poměrně velkou sumu, i když 

mají malý počet členů. Honzík zaznamenal žádost jedné složky o mimořádné zvýšení dotace na úkor 

následujícího roku. VV připomíná, že právě pro realizaci mimořádných projektů je možné žádat o mimořádnou 

dotaci. Na ně VV vyčlenil v rozpočtu 20 000 Kč. VV rozhodl, že v rozpočtu na rok 2022 bude navýšena celková 

částka dotace složkám.  

 

10. Výroční zprávy 2020 a 2021 

Sobotka upozornil, že ve Výroční zprávě za rok 2020 stále ještě jeden příspěvek chybí a nemůže být zveřejněna. 

Výroční zprávu za rok 2021 pak bude RVS požadovat v obvyklém lednovém termínu.  

 

11. Noc vědců 2021 

V pátek 24. 9. 2021 proběhla Noc vědců na téma "čas". VV děkuje všem složkám ČAS a institucím, které se 

akce zúčastnily. VV se shodl na tom, že u této akce nadmíru rozbujela organizační část. Počet schůzek, emailů a 

pokynů už přesáhl únosnou hranici vzhledem k tomu, že výsledná akce trvá 5 hodin. Názor VV budou tlumočit 

osobně organizátorům Slezák a Suchan. Noc vědců se příště uskuteční 30. září a tématem bude „všemi smysly“.  

 

12. Přijetí nových členů  

VV ČAS přijal nové členy: Michal Čurda (Pražská pobočka), Ondřej Flídr (Pražská pobočka), Jaroslav 

Gabrovski (Pražská pobočka), Vladimír Klívar (Amatérská prohlídka oblohy), Richard Lammel (Pražská 

pobočka), František Němeček (Pobočka Brno), Tomáš Ondrák (Pražská pobočka), Irena Picková (Pražská 

pobočka), Jiří Prause (Amatérská prohlídka oblohy), Wolf Robert (Přístrojová a optická sekce), Karel Slavík 

(Krušnohorská astronomická společnost), Petr Šimandl (Západočeská pobočka), Zdeněk Trojan (Pražská 

pobočka), Veronika Zlesáková (Sekce proměnných hvězd a exoplanet), Martin Zima (Společnost pro 

meziplanetární hmotu) 

 

 

 

Termín příští schůze VV ČAS bude upřesněn později. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


